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Po dvojročnej nútenej pandemickej prestávke sme sa opäť 
vrátili k tradícii jarnej slávnosti otvárania studničiek a tradič-
ného chorovodu Omilienci. Svätodušná nedeľa začiatkom júna 
(5. 6.) bola plná kultúry, spevu, tanca a tradícií. Hlavnou ulicou 
prešiel chorovod Omilienci aj so sprievodom hostí a členov 
rôznych obecných organizácií (hasiči, poľovníci, športovci...). 
Ulicu lemovali desiatky divákov a niektorí obyvatelia prispeli 
k slávnostnej atmosfére vyzdobeným priedomím a pohoste-
ním pre účinkujúcich. 

Obec ožila folklórom Obec ožila folklórom 

Foto: Jaroslav Moravčík

• Predsedníčka Miestneho odboru Matice slovenskej Miroslava 
Bartková (vpredu v kroji) s bývalou dlhoročnou predsedníčkou 
Margitou Hybenovou, ktorá v roku 1993 po prvýkrát iniciovala 
slávnosť Otvárania studničiek vo Važci.

• Starosta obce Milan Lištiak a predsedníčka Žilinského sa-
mosprávneho kraja Erika Jurinová podpísali Memorandum 
o spolupráci na prevádzke Domu J. Hálu. 
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Sprievod mal cieľ na námestí pred 
evanjelickým kostolom, kde sa násled-
ne odohrával ďalší kultúrny program. 
Hostí privítala predsedníčka Miestne-
ho odboru Matice slovenskej Mirosla-
va Bartková. Práve matičiari pred vyše 
štvrťstoročím iniciovali myšlienku jar-
ných slávností. Starosta obce v prího-
vore vyzdvihol bohatstvo našich tra-
dícií a apeloval na ich uchovávanie 
a ochranu. Na slávnosť prijala pozva-
nie aj predsedníčka Žilinského samo-
správneho kraja Erika Jurinová a ďal-
ší hostia. 

V kultúrnom programe sa predstavi-
li domáci folkloristi zo združenia Strá-
ne a hostia zo Šuňavy. Verejnosti boli 
predstavené aj dve nové publikácie 
– monografia Važec a Važecké povied-
ky (Važecké poviedky si môžete zakúpiť na 

Obec ožila folklórom 
obecnom úrade, o dostupnosti monografie 
vás budeme informovať). 

Slávnostné popoludnie pokračovalo 
v Dome Jána Hálu vernisážou výstavy 
Návrat strateného Hálu. V úvode staros-
ta obce Milan Lištiak a predsedníčka ŽSK 
Erika Jurinová podpísali Memorandum 
o spolupráci na prevádzke Domu J. Hálu. 
Podľa memoranda ŽSK ako vlastník ne-
hnuteľností (v správe Liptovskej galérie 
P. M. Bohúňa) zabezpečí obnovu požia-
rom poškodenej drevenice. Obec a kraj 
sa zaviazali vytvoriť v objektoch galérie 
a drevenice multifunkčné kultúrne ko-
munitné centrum s funkciou galérie, mú-
zea a nezávislej kultúrnej plaformy, kto-
ré bude vyhovovať kultúrnym potrebám 
obyvateľov a návštevníkov obce. Tiež sa 
dohodli o budúcom uzatvorení samostat-
nej zmluvy, ktorá sa bude týkať úpravy 
vlastníckych práv. 

„Vyvinuli sme veľké úsilie na záchra-
nu drevenice. Už bol vybraný verejný 
obstarávateľ na zabezpečenie opravy, aj 
pamiatkový úrad odobril plánované po-
stupy. Obnova bude v réžii kraja, keďže 
sú stále vlastníci objektu. Iniciovali sme 
však aj budúci prevod objektov do ma-
jetku obce, čo sme zahrnuli aj do memo-
randa a som veľmi rád, že poslanci sa-
mosprávneho kraja sú pozitívne naklo-
není tomuto kroku a pripravení schváliť 
ho,“ priblížil výsledky viacerých roko-
vaní starosta Milan Lištiak. 

Po podpise memoranda správkyňa 
Domu J. Hálu Zuzana Janečková otvo-
rila výstavu zostavenú z Hálových diel. 
Magnetom bol najmä obraz z roku 1914 
s názvom Chalupa pri Škvořeticích 
u Blatné, ktorý bol spolu s ďalšími 29 
dielami z važeckej galérie odcudzený 
pred sedemnástimi rokmi. Dielo sa za 
zvláštnych okolností objavilo v januári 
tohto roku – neznáma osoba ho nechala 
pri plote galérie v Poprade. Po vykona-
ní štandardných úkonov a preskúma-
ní zo strany polície bol obraz vrátený 
Liptovskej galérii. Obraz je v súčasnos-
ti ocenený na 30-tisíc eur a poputoval 
do stálej expozície galérie v L. Mikulá-
ši. Ďalšie obrazy sú stále „nezvestné“ 
a jedna z najväčších krádeží obrazov 
na Slovensku zostáva naďalej neobjas-
nená.                                               (mm)

Na nemeckom vojenskom cintoríne v lokalite Petrovská v druhej polovici júna 
(20. – 30. 6.) pracovali nemeckí vojaci. Desať príslušníkov Bundeswheru pokra-
čovalo na dokončení výmeny zastrešenia obvodového oplotenia. Počas brigády 
obnovili šindľové prestrešenie v dĺžke 210 metrov zo severnej a východnej strany 
cintorína. Nové šindle ošetrili povrchovým náterom. Opravili tiež dubový kríž, 
ktorý bol v minulom roku poškodený ohňom, ktorý vznikol v dôsledku nevhod-
ného umiestnenia kahancov. Náklady na údržbu počas brigády vojakov finan-
cuje nemecká strana. 

Na záver pobytu nemeckých vojakov (28. 6.) sa uskutočnila pietna slávnosť 
spojená s položením vencov. Zúčastnili sa jej vojenský pridelenec SRN na Sloven-
sku Rudiger Heinrich, veliteľ jednotky Bundeswehru Ulf von der Heyde, starosta 
obce Milan Lištiak a ďalší zástupcovia obce, zástupca Ľudového zväzu starostli-
vosti o nemecké vojnové hroby Oliver Liesener a zástupcovia a spolupracovníci 
Spoločnosti starostlivosti o nemecké vojnové hroby na Slovensku.             (red)

Nemeckí vojaci obnovili cintorín 

Kompostéry 
do domácností 

V roku 2021 bol vypracovaný pro-
jekt a podaná žiadosť na podporu 
formou dotácie z Environmentálne-
ho fondu s názvom Zhodnocovanie 
biologicky rozložiteľných komunál-
nych odpadov v obci Važec. Žiadosť 
bola schválená a obec získala dotá-
ciu vo výške 55 670 eur. Následne 
sme objednali zhotovenie a doda-
nie kompostérov pre domácnosti 
v počte 800 kusov a v celkovej hod-
note 46 828 eur. Koncom júla 2022 
bola Environmentálnym fondom od-
súhlasená záverečná správa (účtov-
né doklady, faktúry, fotodokumen-
tácia) a mohli sme konečne rozdať na 
základe zmluvy o nájme kompostéry 
do domácností pre občanov s trva-
lým pobytom vo Važci.           (jk) 
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Predstavili plány modernizácie železnice 
Začiatkom júla (6. 7.) sa uskutočni-

lo verejné prerokovanie a informova-
nie o projekte modernizácie železničnej 
trate. V rámci modernizácie boli navrh-
nuté dve varianty. 

Variant 1 počíta so zrušením železnič-
ného prejazdu na ulici Na Harte („72“) 
s náhradou – novým železničným pod-
jazdom o 150 metrov nižšie (smer Vý-
chodná). Nový podjazd má podľa požia-
daviek zástupcov obce mať šírku a výš-
ku na prejazd vozidiel v oboch smeroch 
súčasne a vhodnú aj pre kamióny, lesné 
a poľnohospodárske stroje. Podobne má 
byť zrekonštruovaný aj súčasný podjazd 
na ulici Hlavnej, v blízkosti ktorého má 
byť chodník pre peších pre prístup na 
autobusové zastávky (na ceste 1/18). 

Prejazd na ulici Urbárskej bude zruše-
ný a na tomto mieste bude vybudovaný 
podchod pre peších. Ďalšou možnosťou 
vjazdu do obce má byť zrekonštruovaný 
most – podjazd do areálu Píly (v blízkos-
ti bytoviek pri železničnej stanici, rov-
naké parametre ako ostatné dva pod-
jazdy). Druhý návrh počíta len s dvo-
ma podjazdmi (Hlavná, Píly), prechodu 
pre peších na ulici Urbárskej a zrušením 
priecestia na ulici Na Harte bez náhrady. 
Poslanci obecného zastupiteľstva schvá-
lili prvý variant. 

Na verejnom prerokovaní navrhova-
nej rekonštrukcie železničnej trate sa ob-
čania zaujímali o možnosť presunu bu-
dovy železničnej stanice a nástupiska 
bližšie „k dedine“. Vzhľadom na sklo-

nové a smerové pomery trate (rovina, 
oblúky) sa s premiestnením nástupiska 
nepočíta. V rámci modernizácie sú ďalej 
navrhnuté protihlukové steny, moderni-
zácia dopravných koľají, prebudovanie 
nástupíšť, či zriadenie prístreškov pre 
cestujúcich. 

V súčasnosti sa navrhovaná činnosť 
nachádza v predprojektovej príprave, 
podrobnosti umiestnenia jednotlivých 
stavebných objektov a prevádzkových 
súborov v detaile prípadných zása-
hov do pozemkov občanov nie sú zná-
me. Projektová dokumentácia bude po 
spracovaní predložená na zverejnenie 
a občania budú mať možnosť vyjadriť 
sa k nej v rámci územného konania. 

(red) 

V rómskej osade Dolinka došlo 
25. júna krátko po poludní k mimo-
riadnej udalosti. Požiar pripravil o prí-
strešie 41 obyvateľov osady (z toho 31 
občanov Važca). Okolnosti vyšetruje po-
lícia. Podľa hovorkyne Krajského riadi-
teľstva Policajného zboru v Žiline vyšet-
rovateľ začal v tejto veci trestné stíhanie 
vo veci prečinu všeobecného ohrozenia 
a prečinu poškodzovania a ohrozova-
nia prevádzky všeobecne prospešného 
zariadenia (bol poškodený aj výtokový 
stojan na vodu). S odvolaním sa na pre-
biehajúce vyšetrovanie polícia bližšie  in-
formácie neposkytla. 

Pri požiari zhorelo šesť drevených 
príbytkov, ktoré boli postavené na súk-
romných pozemkoch nelegálne. Napriek 
tomu má obec povinnosť poskytnúť oby-
vateľom s trvalým pobytom v obci nevy-
hnutnú okamžitú pomoc v náhlej núdzi 
spôsobenej živelnou pohromou, havá-
riou alebo inou udalosťou. Pomoc má 
byť poskytnutá formou zabezpečenia 
prístrešia, stravy alebo inej materiálnej 
pomoci. Zástupcovia obce komuniko-
vali s miestnym diecéznym centrom aj 
komunitným centrom, ale v spolupráci 
s nimi sa situáciu podarilo vyriešiť len 
na pár dní. Následne bolo obyvateľom 

poskytnuté prístrešie vo veľkej zasadacej 
miestnosti obecného úradu. O vzniknu-
tej situácii zástupcovia obce informovali 
aj starostov obcí, v ktorých majú trvalý 
pobyt niektorí z postihnutých ľudí, pre-
tože každá obec je povinná postarať sa o 
„svojich“ občanov. 

Poslanci sa na mimoriadnom roko-
vaní obecného zastupiteľstva zhodli na 
vyriešení mimoriadnej situácie formou 
kúpy nehnuteľností vhodných na uby-
tovanie skupiny obyvateľov. Na kúpu 
dvoch domov obec zatiaľ vynaložila 
42 300 eur. Starosta obce Milan Lištiak 
zdôvodnil kúpu nehnuteľností ako jedi-
né vhodné riešenie: „V prípade podob-
ných udalostí máme ako obec zákonnú 
povinnosť poskytnúť našim obyvateľom 
trvalé prístrešie. Aby sa predišlo stava-
niu nových nelegálnych stavieb a keď-
že obec nedisponuje vhodnou nehnuteľ-
nosťou a situácia si vyžaduje rýchle rie-
šenie, hľadali sme vhodné nehnuteľnosti 
aj inde. Nie je to jednoduché, nie každý 
majiteľ je ochotný predať dom na takýto 
účel, ale intenzívne na tom pracujeme. 
S obyvateľmi, ktorí prišli o svoje prí-
bytky, bude uzatvorená zmluva a me-
sačnými splátkami si uvedené nehnu-
teľnosti postupne odkúpia.“ Pri požiari 
bol poškodený výtokový stojan na pitnú 
vodu. Vodárne dočasne nahradili pitnú 
vodu cez hydrant, kým obec nezabezpe-
čí nový výdajník. „Dovolím si touto ces-
tou poďakovať všetkým, ktorí pomohli 
v ťažkej situácii a tiež našim dobrovoľ-
ným hasičom, zamestnancom a obča-
nom, ktorí sa podieľali na likvidácii po-
žiaru,“ dodal starosta.                    (mm) 

Rómovia prišli o bývanie 

Dom Jana Hálu pod vedením správ-
kyne Zuzany Janečkovej ožíva a stáva 
sa miestom konania kultúrnych podu-
jatí, výstav, ale aj rôznych tvorivých po-
bytov, sympózií, či prednášok. Po jarnej 
výstave Hálových diel a výstave k sto-
ročnici jaskyne sa stal dejiskom sympó-
zia o vode (8. – 17. 8.). 

Okrem toho, že dom postupne do-
chádza praktickou premenou a rekon-
štrukciou (kúpeľňa, kuchynský kútik), 
ktoré tiež súvisia s vodou, hlavnou 
myšlienkou sympózia je fakt, že bez 
vody by nebol život. 

Program bol naozaj bohatý. Zákla-
dom boli diskusie a prednášky o dôle-
žitosti vody aj so zameraním na Važec 
aj o šetrení vody v domácnosti. Nechý-

V galérii je rušné leto 
bali ochutnávky rôznych minerálnych 
vôd, čajov, kávy a iných nápojov, vide-
oprojekcie zobrazujúce vodu magicky 
i realisticky, či koncert. Účastníci sym-
pózia prakticky kultivovali záhradu, 
realizovali „pítka“ pre vtáky a systém 
zavlažovania dažďovou vodou v Do-
me Jana Hálu. Prebrali aj základy sau-
novania a stavania fínskej sauny a na 
spestrenie si vyskúšali základy prí-
rodného farbenia vlny a štrikovania 
s rezidentnou Michaelou Caskovou 
a miestnymi ženami. Spoločne tiež 
zbierali vzorky vody z okolia a pod-
nikali komentované prechádzky na 
výnimočné miesta spojené s vodou 
(Čierny Váh, Liptovský Ján...).           

(red)
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• Tohtoročný obecný kalendár zabodoval v prestížnej súťaži 
slovenskej kalendárovej tvorby – Najkrajšie kalendáre Slovenska, 
kde v kategórii stolových kalendárov obcí a miest získal tretie 
miesto (prvé Liptovské Revúce, druhé Zohor). Súťaž organizuje 
Klub fotopublicistov Slovenského syndikátu novinárov a tento 
rok sa konal už jej jubilejný 30. ročník. Súťaž sa vyhodnocuje 
vždy v marci v Banskej Bystrici, kde z najkrajších kalendárov 
organizátori pripravia aj výstavu. Z Banskej Bystrice dve 
výstavné kolekcie putujú po rôznych mestách Slovenska. Do 
važeckého kalendára boli použité fotografie Martiny Blaškovej 
Dlubáčovej, Viery Karabašovej, Milana Orfánusa, Ekofarmy 
Važec a fotky z archívov Športového klubu Kriváň a DHZ Va-
žec. Autorom veľmi pekne ďakujeme za spoluprácu. Zároveň si 
dovoľujeme vyzvať majiteľov zaujímavých fotografií, aby nám 
pomohli rozšíriť obecný archív (aj za honorár, kontakt: 0904 
653 071).                                                                           (red)

Blahoželáme jubilantke! 
„Detstvo prežité vo Važci by som ne-

vymenila,” hovorí tohtoročná jubilantka, 
naša „rodáčka” Eleonóra Vančíková Ka-
pasná. Speváčka, hlasová pedagogička, 
hudobná dramaturgička Slovenského 
rozhlasu a šíriteľka dobrého mena našej 
obce. Važec reprezentuje už mnoho de-
saťročí nielen na Slovensku, ale aj v za-
hraničí. Aj vďaka nej važecký folklor spo-
znali už v 80 krajinách sveta. 

Narodila sa 28. júna 1962  v Žiline, 
vyrastala vo Važci a v súčasnosti žije 
v Bratislave. Spev ju sprevádza celým 
životom. Aktívne spieva od dvoch ro-
kov, kedy sa publiku prvýkrát predsta-
vila na festivale vo Východnej. Odvte-
dy absolvovala nespočetné množstvo só-
lových vystúpení aj vystúpení s folklór-
nou skupinou z Važca, s ktorou účinko-
vala vyše 50 rokov pod vedením jej otca 
Michala Kapasného.

Je nositeľkou mnohých domácich 
a zahraničných ocenení a zakladajúcou 

členkou folklórneho súboru Karpaty, 
ktorý sa od svojho vzniku v roku 1998, 
stal významným reprezentantom kultú-
ry Slovenska. 

V Bratislave spolu s bratom Mirosla-
vom, umeleckým vedúcim FS Karpaty, 
založili tradíciu vianočného predstave-
nia pod názvom Važecké Vianoce, ktoré 
sú poctou Važcu a jeho folklórnym tradí-
ciám. Je autorkou scénickej hudby k pr-
vým dvesto dielom slovenského seriálu 
Ordinácia v ružovej záhrade. Účinkuje 
v mnohých reláciách v rozhlase a v te-
levíziách, spolupracovala s mnohými 
známymi umelcami, vychovala veľa 
kvalitných speváčok a folkloristov. Aj 
keď s piesňou “dobýva” celý svet, vždy 
sa rada vracia do rodnej obce: „Važec zo-
stáva v mojom srdci ako domov môjho 
detstva. Milujem návraty pod panorámu 
Vysokých Tatier, pretože sú plné spo-
mienok na moje detstvo a mladosť, ale 
hlavne na mojich milovaných rodičov, 
ktorých duše zostali vo Važci a ktorých 
práca je viditeľná na každom kroku. 
Rada sa vraciam domov.” 

Od 11. decembra by mal vstúpiť do 
platnosti nový cestovný poriadok ve-
rejnej železničnej dopravy. Pracovný 
návrh bol k dispozícii na pripomien-
kovanie do konca júna. Starosta Milan 
Lištiak zaslal za Važec zásadné pripo-
mienky a v stanovisku dôrazne žia-
dal o zmeny vo zverejnenom návrhu 
cestovného poriadku na trase medzi 
okresmi Liptovský Mikuláš a Poprad: 
„Vyjadril som zásadný nesúhlas s ná-
vrhom cestovného poriadku, nakoľko 
je podľa môjho názoru vytvorený pro-
ti potrebám cestujúcich a v neprospech 
obyvateľov nielen obce Važec. Zavede-
ním tohto grafikonu sa odbúra aj zvy-

Starosta kritizoval návrh cestovného poriadku
šok cestujúcich vo vlakovej doprave, 
nielen z našej obce.“  Podľa M. Lištiaka 
nie je v návrhu grafikonu prihliadané 
na smenovosť dochádzky obyvateľov 
do a zo zamestnania a aj cestovanie žia-
kov a študentov sa novým grafikonom 
výrazne skomplikuje. „Jedná sa hlavne 
o mestá Liptovský Mikuláš, Liptovský 
Hrádok, Svit, Poprad, ktoré poskytu-
jú zamestnanie pre väčšinu obyvate-
ľov obce Važec. Myslím si, že verejná 
doprava má prihliadať aj na pracovné 
doby veľkých zamestnávateľov a vo 
vhodných časoch ponúknuť adekvát-
ne spoje. Rovnako popoludní, po skon-
čení školského vyučovania. V návrhu 

je viacero nelogických až absurdných 
riešení, resp. neriešení prípojov, pre-
stojov. Spojov stále ubúda, cez víkendy 
nezostali takmer žiadne.“ Podľa Lucie 
Vráblovej z odboru dopravy Žilinského 
samosprávneho kraja budú pripomien-
ky tlmočené kompetentným orgánom: 
„Objednávateľom železničných do-
pravných služieb vo verejnej osobnej 
doprave je Ministerstvo dopravy a vý-
stavby SR a vyššie územné celky sa 
len zúčastňujú prerokovania návrhov 
zmien cestovných poriadkov so zástup-
cami železničných spoločností na par-
ciálnych poradách. Pripomienky môžu 
a nemusia byť akceptované.“      (red) 

• Eleonóra Vančíková Kapasná.
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Pred sto rokmi prežívala naša obec 
obdobie výrazného rozvoja. Vznika-
li družstevné, kultúrne, či športové 
spolky, nedávno sme si v obci pripo-
menuli storočnicu futbalu i hasičstva. 
Uprostred júla (15. 7.) sa v areáli Važec-
kej jaskyne uskutočnila pripomienka 
stého výročia objavenia podzemných 
priestorov, ktoré sú dodnes jedným 
z najzaujímavejších symbolov obce. 

Za objav a sprístupnenie jaskyne 
vďačíme najmä dvom mužom – štu-
dentovi Ondrejovi Húskovi a Františ-
kovi Havránekovi. Prvý ju 8. júla 1922 
objavil a vďaka nadšeniu a obetavosti 
druhého, ktorý do úpravy jaskyne in-
vestoval vlastné zdroje, bolo podzemie 
čoskoro sprístupnené verejnosti. 

„Týmto mužom aj dnes patrí naša 
úcta a vďaka. A samozrejme aj ďalším 
ľudom, ktorí jaskyni, jej skúmaniu, či 
zveľaďovaniu venovali svoj voľný čas 
i roky života. Všetkým správcom, sprie-
vodcom, amatérskym i profesionálnym 
jaskyniarom, dobrovoľníkom,“ zdôraz-
nil starosta obce Milan Lištiak. 

Slávnosť otvorili spevom ženy z FZ 
Stráne a hosťom sa prihovoril starosta 
obce Milan Lištiak, riaditeľ Správy slo-
venských jaskýň Ján Zuskin i správca 
jaskyne Milan Orfánus. Podujatia sa 
zúčastnili i rodiny Húskovcov a Hav-

ránekovcov. Vnučka Ondreja Húsku Darina Kolibárová ve-
novala správcovi jaskyne olejomaľbu. 

Súčasťou slávnosti bola aj prehliadka jaskyne, ktorú spes-
trilo audiovizuálne dielo (farebný laser) Jiřího Suchánka in-
štalované v Húskovej sieni. 

Sprievodným podujatím bola výstava 100 rokov objavova-
nia Važeckej jaskyne inštalovaná od polovice júla do polovice 
augusta v priestoroch Domu Jána Hálu a venovaná histórii 
a osobnostiam jaskyne. Okrem exponátov kostí jaskynného 
medveďa, množstva dobových a propagačných materiálov 
a fotografií boli na výstave aj maľby, kresby a grafiky Fran-
tiška Havráneka, ktorý bol nielen maliarom, grafikom a foto-
grafom, ale aj speleológom a propagátorom Važeckej jaskyne, 
ktorú dlhé roky spravoval. Zaujímavosťou bola aj návštevná 
kniha z jaskyne z rokov 1934 – 1939.                       (mm)

Foto: Karolína Barényi, Peter Turek

Oslávili sme storočnicu jaskyne 

• Výstava 100 rokov objavovania Važeckej jaskyne. 

• Členky folklórnej skupiny Stráne otvo-
rili slávnosť piesňami.

• Starosta obce Milan Lištiak (vľavo) 
a správca jaskyne Milan Orfánus. 
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Obecní poslanci schválili začatie procesu na zmeny a doplnky územného plá-
nu obce. Proces obstarávania a schvaľovania dokumentu má trvať najviac tri roky 
od uzatvorenia zmluvy o poskytnutí dotácie od Ministerstva dopravy a výstav-
by SR. Obec vyčlenila na proces aj vlastné zdroje vo výške najmenej 20 percent 
oprávnených nákladov na vypracovanie (najmenej 1 210 eur). Celková cena za 
vypracovanie územnoplánovacej dokumentácie a obstarávateľskú činnosť je 7 950 
eur (6 050 eur vypracovanie, 1 900 eur obstarávanie). 

V rámci plánovaných zmien a doplnkov územného plánu je navrhnutá zme-
na druhu pozemkov po asanácii bývalej materskej školy na ulici M. R. Štefánika 
z občianskej vybavenosti na občiansku vybavenosť a individuálnu bytovú výstav-
bu (IBV), rovnako na individuálnu bytovú výstavbu má byť zmenená lokalita Za 
Ulicou a lokalita Na Pastierskych. V návrhu je aj ucelenie lokality Motorest Kri-
váň v rámci kategórie cestovný ruch a rekreácia. 

Po rozsiahlom viacnásobnom prerokovávaní návrhu na zmenu územia z IBV 
v lokalite Kotelnice na dlhodobé hospodárenie a poľnohospodársku výrobu ho 
poslanci schválili s pripomienkou, že zámer bude zverejnený a návrh bude rea-
lizovaný len v prípade, ak voči nemu nebudú vznesené námietky. Nesúhlasné 
pripomienky vyjadrilo niekoľko občanov na júnovom obecnom zastupiteľstve, 
na ktorom poslanci pôvodné súhlasné uznesenie zrušili aj z dôvodu upozornenia 
zo strany spracovateľa územného plánu o jeho nevykonateľnosti.             (red)

Osud starej budovy materskej ško-
ly na ulici M. R. Štefánika bol minulý 
rok spečatený. Konečným rozhodnutím 
obecného zastupiteľstva bolo budovu 
zbúrať a uvoľnené pozemky vyčleniť na 
individuálnu výstavbu. Sanačné práce 
trvali niekoľko týždňov a stáli necelých 
125-tisíc eur. Do projektovej dokumen-
tácie obec investovala 3 000 eur a oplo-
tenia pozemku 7 910 eur. 

Budova a areál zostali opustené v ro-
ku 2005 po tom, čo sa materská škôlka 
presťahovala do novej budovy školy. 
Zo začiatku boli aspoň provizórne za-
bezpečené proti vandalizmu, postupne 
však budova chátrala (v roku 2011 in-
vestícia do opravy zvodových žľabov 
3000 eur). Dlhodobé návrhy iniciova-
né Miestnym spolkom Slovenského čer-
veného kríža na vybudovanie domova 
dôchodcov stroskotávali na nedostat-
ku financií. Snahy o oživenie budovy 
prejavovali poslanci obecného zastupi-
teľstva v roku 2013, kedy boli vypraco-
vané štúdie na rekonštrukciu budovy 
na multifunkčný objekt. Alternatívami 
bolo presťahovanie obecného úradu 
a rôznych služieb do jedného objektu. 
Do štúdie a projektovej dokumentácie 
obec investovala 8 890 eur. K realizácii 
plánov však nedošlo. 

„Rozhodnutie asanovať budovu 
nebolo jednoduché, poslanci však 
boli v názore nakoniec jednotní. Uve-
domujem si, že takéto rázne riešenie 
niektorí občania schvaľujú, iní nie. 
Myslím si však, že akékoľvek riešenie 
by malo svojich podporovateľov i od-
porcov. Zvažovali sme doteraz vyna-
ložené náklady, stav budovy, náklady 
na prípadnú rekonštrukciu, možnosti 
využitia po rekonštrukcii i po asanácii. 
Budova bola umiestnená uprostred po-

zemku, čo komplikovalo možnosti vy-
užitia. Po vyhodnotení všetkých pre 
a proti sme vybrali možnosť zbúrania 
budovy a vytvorenia ôsmich pozem-
kov na individuálnu bytovú výstavbu. 
Nakoniec sme pristúpili na kompromis 
a na výstavbu vyčleníme štyri pozem-
ky a zvyšok zostane obci pre prípad ve-
rejného investičného záujmu,“ uviedol 
starosta obce Milan Lištiak. 

Jednotlivé pozemky plánuje vedenie 
obce odpredať formou verejnej obchod-

nej súťaže, ktorá bude mať stanovené 
presné podmienky. 

Po zbúraní budovy prišli o hniezdo 
aj bociany, ktoré „bývali“ na komíne 
niekdajšej kotolne. Na návrh zástup-
cov zo Štátnej ochrany prírody bolo na 
námestí vybudované náhradné hniez-
do. Bociany ho však odignorovali a po-
stavili si nové hniezdo neďaleko pôvod-
ného na ulici M. R. Štefánika využijúc 
stĺpy elektrického vedenia.          (red)

                                             Foto: mm 

Zbúraním škôlky vznikli pozemky 

Územný plán prejde úpravou 

Aj vy môžete prispieť 
do Važeckých novín. Radi 

privítame vaše tipy a námety.
0904 653 071

vazeckenoviny@gmail.com 
alebo využite schránku 

na obecnom úrade.
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Obec predala dlhodobým nájom-
níkom dom (dve bytové jednotky) na 
ulici Dr. Lučanského (v minulosti zná-
meho ako „chudobinec“) s príslušný-
mi pozemkami. Predaj sa uskutočnil 
v zmysle osobitného zreteľa, ktorý 
spočíval v prednostnom práve odkú-
penia pre bývajúcich nájomníkov, kto-
rí nehnuteľnosť dlhodobo užívali a zu-
šľachťovali. Celková predajná cena bola 
33 109 €. 

Obec uzatvorila výpožičnú zmlu-
vu s FZ Stráne na dočasné užívanie 
priestorov v Miestnom kultúrnom 
stredisku na úschovu krojov (malá 
technická miestnosť). Vypožičanie je 
bezodplatné a zmluva je platná do 
konca roka 2022. Obdobnú zmluvu 
obec uzatvorila aj s Miestnym spol-
kom Slovenského červeného kríža na 
priestory v polyfunkčnom dome na 
Hlavnej ulici (zdravotné stredisko) na 
poskytovanie rehabilitačných služieb 
pre obyvateľov obce. 

Do konca roka 2027 obec prenajala 
oba stánky pod krytou tržnicou pre žia-
dateľa Ismaila Saitu, Poprad v zmysle 

V skratke z obecných rokovaní
osobitného zreteľa, ktorý spočíva v po-
skytovaní služieb návštevníkom obce. 
Výška nájmu je 1 500 eur za jeden stá-
nok ročne. Náklady spojené s prevádz-
kou stánkov bude hradiť nájomca. 

Starosta obce inicioval aktivity na 
prevedenie (odkúpenie) Domu J. Hálu 
a drevenice do majetku obce. Po roko-
vaniach s predsedníčkou Žilinského sa-
mosprávneho kraja sa prvým krokom 
stalo podpísanie Memoranda o spolu-
práci pri prevádzke objektov a dlhodo-
bom kultúrnom smerovaní. Memoran-
dum bolo slávnostne podpísané počas 
vernisáže výstavy, ktorá bola sprievod-
ným podujatím Otvárania studničiek. 

Zastupiteľstvo poverilo poslanca 
Petra Jacku zastupovaním starostu pri 
vykonávaní sobášnych aktov, zároveň 
zrušili poverenie predchádzajúcemu 
zástupcovi Miroslavovi Ilavskému. Za 
sobášne dni schválili piatok a sobotu 
v čase od 14.00 do 19.00 h. Poslanci tak-
tiež zvolili novú členku komisie škol-
stva, kultúry a športu Miroslavu Bart-
kovú. Tajomníčkou kultúrnej komisie 
sa stala Zuzana Janečková, správkyňa 
Domu J. Hálu. 

V tomto roku dostali organizácie pô-
sobiace v obci dotácie na činnosť v ta-
kýchto sumách: ev. cirkev 500 eur, Die-
cézne centrum voľného času 150 eur, 
Komisia pre mládež 150 eur, rím.-kat. 
cirkev 500 eur, MS Slovenského červe-
ného kríža 500 eur, Jekh Drom 500 eur, 
Športový klub Kriváň 6 000 eur, MO 

Matice slovenskej 800 eur, FZ Stráne 
2 000 eur, Jednota dôchodcov 1 000 eur, 
Dobrovoľný hasičský zbor 1 000 eur. 

Na júnovom rokovaní obecného za-
stupiteľstva poslanci schválili ekono-
mický rozbor Obecného podniku za rok 
2021 so stratou vyše 4 000 eur s rozhod-
nutím preúčtovať stratu na nerozdelený 
zisk z minulých rokov. Tiež zobrali na 
vedomie stanovisko hlavného kontro-
lóra a správu audítora k záverečnému 
účtu obce za rok 2021 a schválili presun 
prebytku hospodárenia obce vo výške 
56 499 eur do rezervného fondu obce 
a 23 741 do fondu rozvoja obce. Poslan-
ci schválili aj účtovnú závierku obce za 
rok 2021 a preúčtovanie výsledku hos-
podárenia - zisk vo výške 38 762 eur – 
na nerozdelený zisk minulých rokov. 

Poslanci schválili aj výšku príspev-
ku pre Slovenský Červený kríž Liptov-
ský Mikuláš ako poskytovateľa sociál-
nej služby pre občana obce Važec (na 
základe žiadosti) v sume 100 eur me-
sačne. 

V júli poslanci schválili zásady o po-
skytnutí finančnej pomoci v čase náhlej 
núdze. Do komisie zdravotníctva, soci-
álnych vecí a rodiny zvolili Zuzanu Ry-
suľovú Kubíkovú, ktorá pracuje v obci 
ako terénna sociálna pracovníčka. 

Zastupiteľstvo prijalo ponuku Márie 
Lukáčovej (Poprad) o odkúpenie podie-
lu pozemku o výmere 342 m2 v osade 
Dolinka. Keďže obec vlastní polovi-
cu predmetnej parcely, má na ostatné 
podiely predkupné právo. Cena bude 
stanovená na základe znaleckého po-
sudku. 

Voľby do orgánov samosprávy sa uskutočnia 29. októbra 2022. Voliť bu-
deme starostu obce a poslancov obecného zastupiteľstva. Obec Važec bude 
mať jeden volebný obvod a dva volebné okrsky (okrsok 1 – prípravná miestnosť 
obecného úradu, okrsok 2 – sobášna miestnosť obecného úradu). Obecné 
zastupiteľstvo potvrdilo na nasledujúce volebné obdobie 2022 – 2026 rozsah 
výkonu funkcie starostu na plný úväzok. 

Počet poslancov na nasledujúce obdobie však znížili z deväť na sedem. Sta-
rosta obce Milan Lištiak zdôvodnil toto rozhodnutie skúsenosťami z praxe: „Zá-
kon o obecnom zriadení dovoľuje rozhodnúť o počte poslancov pre obce od 
1 000 do 3 000 obyvateľov v intervale sedem až deväť. Na základe skúseností 
z predchádzajúceho obdobia, kedy sme mali problém s účasťou poslancov na 
zasadnutiach, sme sa rozhodli znížiť počet poslancov na sedem.“ 

Kandidátov na obecné funkcie vám predstavíme v budúcich obecných no-
vinách. 

Miestny odbor Matice slovenskej 
patrí medzi najaktívnejšie organizácie 
v obci už niekoľko desaťročí. Vo svojej 
činnosti nepoľavil ani v uplynulých, aj 
pre kultúru mimoriadne náročných 
dvoch rokoch, počas ktorých aktivity 
brzdili pandemické opatrenia. Miestny 
odbor napriek tomu pripravoval aspoň 
spomienkové relácie do miestneho roz-
hlasu, pripomínal výročia významných 
osobností, členky výboru sa celoročne 
starajú aj o vyvieračku Varvas a v spo-
lupráci s obcou dbajú na udržiavanie 
a čistotu prameňa. 

Matičiari spolupracujú aj pri rôz-
nych kultúrnych podujatiach v obci, 
organizovaných najmä v Dome Jána 
Hálu. Symbolické predsednícke žezlo 
miestneho odboru v minulom roku od 
dlhoročnej predsedníčky Margity Hy-
benovej, ktorá sa vzdala funkcie, pre-
vzala Miroslava Bartková.           (red) 

Matičiari majú 
novú predsedníčku 

VOĽBY 2022



SPRAVODAJCA OBCE VAŽEC88 SPRAVODAJCA OBCE VAŽEC

Poľnohospodári, verejnosť aj odbor-
níci z praxe sa stretli vo Važci koncom 
júna na akcii Deň poľa. Cieľom akcie 
bolo poukázať na dôležitosť správneho 
výberu konkrétneho druhu osiva alebo 
sadiva pre maximalizovanie pestova-
teľských úspechov. Záujemcovia mali 
možnosť priamo v teréne porovnávať 
rôzne druhy pšenice a zemiakov. 

Akciu v spolupráci s viacerými od-
bornými firmami organizovala Biofar-
ma Kriváň, ktorej majiteľom je Zdenko 
Profant. „Na vzorových políčkach sme 
mali zasiate a zasadené rôzne plodiny 
– konkrétne 32 druhov pšenice a 9 dru-

Poľnohospodári zo Slovenska sa vzdelávali vo Važci Poľnohospodári zo Slovenska sa vzdelávali vo Važci 

hov zemiakov. Boli rozdelené na dve 
polovice, pričom jedna bola ekologic-
ky hnojená a ošetrovaná, druhú sme 
nechali takpovediac napospas. Náv-
števníci mali možnosť nielen vidieť, 
ako sa jednotlivé druhy rastlín ujali, 
ale na základe výsledkov z praxe vie-
me odprezentovať, ako rastliny v týchto 
podhorských podmienkach klíčia, ako 
sú odolné počasiu, či škodcom a od-
porúčať konkrétne rastliny vhodné 
do konkrétnych podmienok,“ priblí-
žil Z. Profant. 

Podujatie sa tešilo veľkému záujmu 
a do Važca prišli napriek pokročilej poľ-
nohospodárskej sezóne mnohí hospo-
dári z celého Slovenska. Súčasťou akcie 
boli ukážky poľnohospodárskej techni-
ky (kosba, zhrabovanie, balíkovanie), 
odborné prednášky, ale aj priateľské 
rozhovory farmárov a odovzdávanie 
skúseností pri chutnom guláši. 

Pilotný projekt bol podľa organizáto-
rov úspešný a v budúcnosti by ho chceli 
opakovať: „Chceli sme k nám prilákať 
nielen farmárov, s ktorými sme v kon-
takte, ale aj nových, ktorí chcú fungo-
vať v ekologickom hospodárstve. Aj my 
ako Biofarma Kriváň chceme pestovať 
zdravé potraviny. Už máme skúsenosti 
s cesnakom, zemiakmi a postupne ch-
ceme pridávať ďalšie plodiny. Verím, 
že aj táto naša aktivita prispeje k tomu, 
aby ekologické poľnohospodárstvo na 
Slovensku malo zlepšujúcu sa tenden-
ciu,“ dodal Z. Profant.                  (red)

Foto: archív Biofarma Kriváň

• Záujemcovia o ekologické poľnohos-
podárstvo si na vzorových políčkach vo 
Važci mohli porovnať úrodu rôznych od-
rôd pšenice a zemiakov a na prednáškach 
(foto dolu) vypočuť ďalšie zaujímavé 
informácie. 


